
Setkání zástupců zemědělské praxe a studentů zemědělských škol 

Agrovenkov o.p.s. za finanční podpory SZIF uspořádal dne 6. března 2019 setkání studentů 

Střední školy zemědělské a VOŠ Chrudim a Odborného učiliště Chroustovice se zástupci 

zemědělských podniků. Společné posezení se uskutečnilo v nově zrekonstruovaných prostorách 

školního statku ve Vestci. Pozvání na společné setkání přijalo 12 zemědělských subjektů působících 

v regionu. Na úvod setkání mgr. Zdeněk Janošík  - zástupce ředitele hostitelské školy, představil 

zástupcům zemědělské praxe studenty a hostitelskou školu. Ředitelka Agrovenkov o.p.s. nastínila 

činnost společnosti a seznámila přítomné s programem.  Jelikož se setkání uskutečnilo za podpory 

SZIF byla část příspěvků věnována Programu rozvoje venkova.  

Prvním vystupujícím byl Mgr. Jakub Erler (Naše hospodářství) z Osic, který působivě vyprávěl 

o jeho vstupu do zemědělského podnikání v docela nedávné době, o založení firmy, jejich aktivitách 

(zaměření na chov skotu a pěstování vojtěškového semene) a podělil se o zkušenosti s administrací a 

čerpáním dotací. Jako mladý zemědělec využil možnosti čerpat dotaci z Programu rozvoje venkova na 

vybudování potravinářského provozu – chladírna a bourárna. Vyzrálé hovězí maso prodávají vakuově 

zabalené jak ve vlastním obchůdku, tak na farmářských trzích, ale také prostřednictvím rozvozu 

v okolí Hradce Králové, Pardubic či v Praze (objednávka přes internet). Vyprávění pana Erlera zaujalo 

většinu posluchačů a vyvolalo otázky k diskusi.  

Dalším podnikem, byla Oseva Uni a.s. Choceň, jejíž zástupce ing. Jaromír Dobeš seznámil 

studenty se strukturou a činností podniku i jejími filiálkami  a nabídl studentům možnost pracovního 

uplatnění.  

Ing. Jindřich Hemer  agronom Zemědělské společnosti Ostřetín, představil nejen velký 

zemědělský podnik, ale také investice do modernizace podniku. Tato společnost využila možnosti a 

získala dotace z Programu rozvoje venkova na bioplynovou stanici, halu pro odchovnu dojnic, teletník 

či novou odchovnu pro suchostojné krávy a býky.   

Dalším přednášejícím, který velmi studenty zaujal byl ing. Václav Blažek, předseda 

Zemědělského družstva Rosice. Družstvo jehož mottem je slogan „Z pole, až na stůl“ , hospodaří na 

více než 2 000 ha půdy, chovají 1660 ks skotu a téměř 5000 ks prasat. Skoro celou produkci masa 

zpracovávají na vlastních jatkách. V rámci podniku funguje pekárna, která produkuje 35 různých typů 

výrobků. V únoru roku 2017 byla uvedena do provozu minimlékárna a z dovezeného ovoce si lze 

v pálenici vypálit pálenku. Ing. Blažek kladl na srdce studentům, že pokud chtějí pracovat 

v zemědělství, mělo by je to bavit a měli by to chtít dělat.  

Ing. David Novák byl představitelem menšího zemědělského podniku, který navázal po 

restituci na rodinnou tradici. Statek Uhersko hospodaří na 200 ha půdy s 50 ks kravami. Během 

dvacetileté práce se podařilo vybudovat podnik, který se zabývá rostlinnou výrobou – produkuje 

potravinářskou pšenici pro pekárnu, sladovnický ječmen pro tuzemské pivovary, krmení pro dobytek 

a biomasu (slámu, seno, rákos...) pro výrobu topných peletek. Na výrobu peletek získal statek dotaci 

z Programu rozvoje venkova.  A protože také Statek Uhersko má slogan Adresná kvalita z pole až na 

Váš stůl, součástí statku se stala pekárna a mlékárna. Své výrobky prodává Ing. Novák v prodejnách 

v Holicích či Pardubicích. Během jeho vyprávění měli studenti možnost ochutnat sýry a preclíky, které 

Ing. Novák dovezl.  



Agrodružstvo Klas Křičeň, které zastupovali Ing. Ladislav Štěpánek (předseda představenstva) 

a Robert Kment, představili moderní zemědělský podnik, který obhospodařuje téměř 3600 ha 

zemědělské půdy, 423 ha luk a pastvin ( 870 ha půdy v okrese Trutnov). Rostlinná výroba produkuje 

slad pro Plzeňský Prazdroj, sóju, řepku, vojtěšku a na 110 ha cukrovku. Živočišná výroba je zaměřena 

na produkci mléka, chov skotu a chov prasat a je soustředěna do dvou samostatně hospodařících 

středisek - Křičeňsko a Vítězná.  Podnik vlastní velkokapacitní kravín pro 750 dojnic hoštýnského 

plemene, s užitkovostí přes 11.000 kg mléka za rok. Dojení je zajišťováno dojírnou Baumatic s 22 

dojnými místy. Býčci v zástavu jsou určeni k prodeji. Agrodružstvo vlastní svou opravárenskou a 

zámečnickou dílnu, které zajišťují opravy vlastní i cizí mechanizace. Ing. Štěpánek dále představil 

využití dotace PRV na modernizaci mechanizace. Dotace z PRV - 16.2.1 Podpora vývoje nových 

produktů, postupů a technologií v zemědělské prvovýrobě byla využita na dovyvinutí a zavedení nové 

technologie meziřádkové kultivace porostů kukuřice (plodiny s nízkým ochranným vlivem na půdu) s 

protierozním účinkem a s přihnojením porostů injektážní aplikací kapalných hnojiv do blízkosti 

kořenové zóny a vývoj technologie komplexního založení úzkořádkových plodin při jedné operaci setí, 

tedy provedení v secí lince přípravy seťového lůžka a povrchu včetně hnojení a vlastního setí jarního 

ječmene.  V rámci dotace byly nakoupeny moderní zemědělské stroje – 8 m secí stroj, meziřádkový 

kypřič, agregovaný traktor s pásovými sekcemi.  

Zemědělské a obchodní družstvo „Bratranců Veverkových“ Živanice zastupoval předseda 

představenstva Vít Hejna. Družstvo hospodaří na 1471 ha zemědělské půdy, na které se pěstují 

tradiční plodiny – ječmen, pšenice, triticale, řepka, kukuřice. Živočišná výroba se věnuje chovu 

černostrakatého skotu s mléčnou produkcí a výkrmu býků. Vít Hejna ve svém vystoupení upozornil na 

to, že se zemědělec často se při získávání dotací musí přizpůsobovat dotaci. Z PRV družstvo získalo 

dotaci na výstavbu nového teletníku.  

Společnost CEREA a.s., přijel představit Ing. František Turek - předseda představenstva - 

generální ředitel společnosti. Ten krátce představil společnost, která se věnuje především 

obchodování s rostlinnými komoditami, prodeji hnojiv a chemie, ale také nabízí prodej a servis 

zemědělské, komunální a stavební techniky. Společnost má 5 dceřinných společností, vlastní největší 

kravín – 5 ha areál s 1200 dojenými krávami. Společnost zaměstnává 850 – 900 lidí.  

VEMA a.s. Chrudim, kterou představil Ing. Miroslav Jozefy je společností, která se zabývá 

živočišnou výrobou. Jednak jsou to prasata a seleta, která chovají v Řestokách (9 – 11000 selat/ 50 

dnů) a Načešice a Chroustovice s 9000 výkrmnými místy (72900 selat/rok, 33 selat/1prasnice). Na 

porážku dodávají 56 000 prasat (porážková váha 115 kg). Další činností, které se společnost věnuje je 

chov slepic. V klecích i voliérách je chováno 92800 ks slepic, která produkují 30 mil. ks vajec. 

Společnost zaměstnává 65 -70 zaměstnanců. 

Účastníci akce ze strany zemědělské praxe se shodli na tom, že je důležité, aby potencionální zájemci 

o zaměstnání, měli o obor zájem a byly odborně vzděláni. Ze strany studentů byly kladeny otázky na 

provoz podniků, welfare zvířat, ale také na finanční ohodnocení v případě zaměstnání. Studenti měli 

možnost seznámit se s různými typy zemědělských podniků, jejich činností i provozem. Při 

závěrečném dotazu, kolik z nich uvažuje o tom, zda zůstanou pracovat v zemědělském oboru se cca 

třetina přihlásila.  Asi 5 studentů zůstane pracovat na rodinných farmách a většina studentů 

posledního ročníku již brigádně v zemědělských podnicích pracuje. Nezbývá jen věřit, že jich bude 

více.  


